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Vánoční slovo
Opět se nacházíme před koncem roku, který je nejen bilancováním 

dosažených výsledků, splněných cílů a naplnění představ, ale  
i obdobím vánočních svátků. Mnohých z nás se zmocňuje nálada, 
která je charakteristická pro toto období – vánoční nálada. I příroda, 
zdá se nakročila tím správným směrem. Naznačuje nám, že se 
nacházíme už v zimním období. 

Naše jednání, chování i naše domovy jsou prodchnuty vánoční 
atmosférou. I u nás byl slavnostně rozsvícen vánoční strom, který je 
ozdoben výrobky dětí vyrobenými při Vánočních dílničkách. Peče se 
cukroví a vánočky, shánějí se dárky pro své blízké či přátele.

Zbývá ještě včasné zajištění vánočního kapra, o zdobení vánočního 
stromku a příprava štědrovečerní večeře. Nacházíme se ve středu 
dění pravého předvánočního shonu.

Většina našich spoluobčanů se sejde na štědrý večer v kruhu své 
rodiny či přátel u rozsvíceného vánočního stromečku. Po večeři jsou 
nejvíce netrpělivé malé děti, na tuto chvíli se těší – zazvoní ???, 
jaká překvapení budou pod stromečkem ???. Zazvonil a my vidíme 
rozzářené tváře svých nejbližších čekajících na vánoční překvapení, 
kteří v teple domova rozbalují své dárky.

Ne všichni mohou prožívat vánoční idylku tímto způsobem. 
Mnoho lidí je chudých, mnozí jsou sami a nemají takové rodinné 
zázemí jako většina z nás, nemají nikoho, kdo by se o ně postaral. 
Ne všude panuje v tomto období klid a mír. V některých oblastech 
světa se v tomto období dokonce i válčí a lidé mají hlad. Proto si 
važme toho, že máme možnost žít v prostředí, kde nejsou válečné 
konflikty, provázené bolestí a hladem.

Poděkování
Vážení spoluobčané, 
blíží se konec občanského roku, a tak bych Vám chtěl poděkovat 

za Vaši přízeň  a štědrost,  kterou jste projevili při letošní Tříkrálové 
sbírce a také při humanitárních akcích, jako jsou Kola pro Afriku  
a při sběru oblečení pro Diakonii Broumov. V letošním roce jsme 
mohli podpořit lidi, kteří jsou nemocní  v pokročilém věku, děti 
tělesně a duševně handicapované, dále jsme nakoupili polohovací 
postele, invalidní vozíky a mobilní madla.  Do našeho regionu, 
který tvoří  Chropyně, Plešovec, Zářiči, Kyselovice, Žalkovice  
a Břest,  se vrátila částka 100 295 Kč. Všem Vám, kteří jste letošním 
koledníkům do kasičky přispěli, paří veliké poděkování. 

Do nového roku Vám přeji hodně zdraví, štěstí, spokojenosti  
a také chuť pomáhat potřebným  lidem.

V roce 2019 bude Tradiční tříkrálová sbírka probíhat dne 6. ledna. 
Doufám, že nám i nadále zachováte přízeň a věrnost.

Pavel Rozsypálek
předseda charity Chropyně

Vánoční bohoslužby v kostele sv. Mikuláše v Žalkovicích

Pondělí 24. 12. Štědrý den 21:30 hodin
Úterý 25. 12. Hod Boží vánoční 11:00 hodin
Středa 26. 12. Svátek sv. rodiny 11:00 hodin

Pondělí 31. 12. Silvestr mše není
Úterý 1. 1. Matky Boží P. Marie, Nový občanský rok 11:00 hodin

Klidné a příjemné prožití svátků vánočních
a v novém roce 2019 hodně zdraví a spokojenosti

Vám přeje
Zastupitelstvo obce Žalkovice a redakční rada
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Zasedání konané dne 25. 9. 2018

Program rozvoje obce
O tomto strategickém dokumentu se na jednáních rady  

i zastupitelstva diskutovalo více než 4 roky. Na jedné straně se 
hodnotila potřebnost dokumentu (obec ve velmi zjednodušené 
formě vedla seznam akcí, které chce realizovat). Chyběla 
analytická část, o kterou by se „ta návrhová“ opírala. Zpřísnění 
čerpání dotací, kdy je nutné provázat požadavek získání dotace 
se strategickým dokumentem, který obec nemá, by mohlo do 
budoucna ohrozit čerpání některých dotací. Nejen z tohoto 
důvodu padlo rozhodnutí tento dokument nechat zpracovat. 
Na dokumentu se pracovalo více než rok. V analytické části jde  
o sběr převážně statistických dat, doplněných místním šetřením.  
V dokumentu se objevila i velká většina získaných názorů občanů 
obce, který byl distribuován do všech domácností obce. Byla 
zpracována tzv. SWOT analýza obce. Na základě analytických 
dat a praktických poznatků obce byla zpracována návrhová část 
dokumentu. 

Starosta všechny přítomné seznámil s obsahem dokumentu. 
Zastupitelé měli možnost si dokument předem prostudovat. Před 
hlasováním bylo zdůrazněno, že dokument je možné na základě 
vývoje upravovat tak, aby byl aktuální.

Na závěr bylo konstatováno, že bude praktické vysvětlit, např. 
ve zpravodaji, že některé požadavky, které byly na adresu vedení 
obce vzneseny, nejsou reálné. Ať se jedná o nepříslušnost k dané 
problematice nebo vysokou ekonomickou náročnost.

Zastupitelstvo obce Žalkovice tento program schválilo.

Program rozvoje sportu
Na dnešním jednání se ke schválení dostaly hned dva strategické 

dokumenty obce. Zatímco o tom prvním se diskutovala několik 
let předem, tento dokument se nechal zpracovat na základě 
platné legislativy a to konkrétně zákona 115/2001 Sb.

Starosta opět všechny přítomné seznámil s obsahem. Opět 
se jednalo o analytickou a návrhovou část.  V dokumentu jsou 
popsány nejen všech oddíly, ale také sportovní zařízení. 

Starosta řekl, že máme v úmyslu žádat o dotaci na rekonstrukci 
„umělky“.

Zastupitelstvo obce Žalkovice Plán rozvoje sportu v obci 
schválilo.

Zásobování obyvatelstva – problematika obchodu se 
smíšeným zbožím

Vedení obce se historicky obchodem zabývalo již před více jak 
dvaceti lety. Současný stav je ten, že starosta přečetl statistické 
posouzení budovy, ve které je umístěn obchod. Proběhlo jednání 
s majitelem budovy bývalého obchodu Jednoty, který ale sdělil, 
že má pro budovu jiné využití.

Současná budova není v majetku obce a snaha o její získání  
v minulosti byla neúspěšná. Ani nyní, kdy je v havarijním stavu 
se o prodeji neuvažuje.

Obec zadala zpracování studie na výstavbu obchodu, aby se 
zjistilo, zda na vytipovaném místě můžeme zpracovávat záměr 
výstavby.

Všichni víme, že i pokud studie potvrdí možnost výstavby, tak 
než se začne fakticky stavět, bude to v horizontech let. 

Hledáme náhradní objekt, kde bychom umístili provizorně 
obchod. Vše zatím v řešení. Jeví se jako možné přestěhovat lékaře 
na domov a obchod do prostor, které byly doposud využívány 
lékařem.

Pan Miroslav Němec ml. vznesl dotaz, zda by nebylo vhodné 
spojit výstavbu nového obecního úřadu s obchodem a na místě 

dnešního obecního úřadu v přízemí postavit obchod a nad 
ním vybudovat obecní úřad. Starosta obce odpověděl, že se  
v minulosti diskutovala i tato možnost, ale byl upozorněn na 
historické vazby a vzhledem k nim na nevhodnost tohoto řešení. 
Zatím, ale není nic rozhodnuto. V návrhu je pouze schválení 
záměru postavit obchod.

Zastupitelstvo obce Žalkovice schválilo záměr na výstavbu 
obchodu se smíšeným zbožím s možnými prostory pro další 
služby, popřípadě s umístěním bytů na základě zpracovávané 
studie.

Půjčky z účelového fondu obce Žalkovice
Zastupitelstvo obce Žalkovice schválilo půjčku z účelového 

fondu obce Žalkovice pro pana Aleše Otáhalíka, bytem Žalkovice 
119.

     
Různé
Starosta se v různém vyjádřil k výběrovému řízení na sadové 

úpravy v intravilánu obce. Na podzim bude realizována část 
zakázky a na jaře 2019 proběhne dokončení.

Pan Miroslav Němec ml. upozornil, že má před domem 
poškozený strom a stále se tvoří propad po zbudování kanalizace. 
Starosta řekl, že firma EVT v rámci záručních oprav dosype 
zeminu. Strom bude posouzen. Dále byl starosta od občanů 
upozorněn, že hlína, kterou se zaváží, obsahuje hodně kamení  
a železo. Firma bude upozorněna, aby velké části vybírala. 

Zasedání konané dne 30.11. 2018

Ustavující zasedání nového zastupitelstva
Proběhlo složení slibu jednotlivých zastupitelů. Poté došlo  

k volbě starosty obce, místostarosty, členů rady obce, předsedů 
a členů kontrolního a finančního výboru. Dále byly zřízeny 
kulturní a sportovní komise. 

Diskuze
Předsedající si vzal na závěr zasedání slovo a poděkoval 

odstupujícím členům zastupitelstva za jejich většinou dlouholetou 
činnost. Bývalému zastupitelstvu poděkoval za snahu o jednotný 
postup směrem k realizaci schválených činností. Poděkoval všem 
za projevenou důvěru.

Občanům řekl, že následující období je pro něj posledním 
funkčním obdobím na pozici starosty.

Na úvod starosta hlavně pro občany sdělil informaci, že 
současné vedení obce v dohledné době nebude řešit stavbu 
avizovaného obchodu. Sled událostí se vyvinul jinak, než jak 
bylo řešeno před volbami. Současné informace jsou takové, že 
majitel budovy bývalé Jednoty se rozhodl do objektu investovat 
a v jeho prostorách by se měl v příštím roce otevřít obchod. Je 
předpoklad, že obec by na své náklady upravila okolí nemovitosti, 
které se nacházejí na obecních pozemcích (jednalo by se hlavně  
o okolí vstupu do prodejny).

Sokolovna – příští rok by se mělo provádět její nacenění.
Pro všechny obyvatele obce jsou dveře na obecní úřad otevřeny. 

Je snahou věci řešit. Někdy se stane, že daný problém nespadá 
do kompetence obecního úřadu, to je vždy občanovi vysvětleno, 
případně je občan nasměrován, kdo by měl danou problematiku 
řešit.

Starosta se také zmínil, že ho mrzí jedno z hesel na předvolebním 
plakátku druhé volební strany. Bylo to zprůhlednění hospodaření. 
Starosta se domnívá, že každý z občanů se dostane k informacím 
o hospodaření naší obce.

Ještě zapakoval, že bylo snahou naší „volební strany“, aby 

Informace ze zasedání zastupitelstva za druhé pololetí roku 2018
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rozsah znalostí našich členů byl co nejširší ve vztahu k řízení 
obce. Následně představil přínos každého člena zastupitelstva.

Pí. Neradilová poděkovala za činnost zastupitelstva a starostovi 
řekla, že má jeden velký úkol a to za následující 4 roky vychovat 
svého nástupce.

Starosta ještě pochválil spolupráci i zájem občanů (přes 
nepřízeň počasí) při akci k stému výročí založení republiky.

Paní Marie Bajgarová poděkovala všem, kteří přišli v krojích. 
Zúčastnili se také Sokolové z Třebětic, kteří přijeli v historických 
krojích a za zmínku stojí, že jejich účast byla bez honoráře.

Starosta konstatoval, že si velmi váží všech občanů, kteří dělají 
něco pro obec. Kritizovat umí každý, alel zapojit se do nějaké 
činnosti, to je již náročnější.

Na závěr popřál všem hodně elánu do nadcházející práce, 
členům rady řekl, že jejich jednání bude velmi brzy.

                                                                         
Program obnovy venkova
V tomto bodě jednání předal starosta slovo Ing. Lence 

Svozilové, která vytváří Program rozvoje obce Žalkovice. Ta 
přítomné nejdříve seznámila s výsledky dotazníkového šetření, 
které proběhlo v obci v letošním roce. Poté přečetla hlavní body 
Programu rozvoje obce a požádala přítomné občany, aby po 
skončení veřejného jednání přednesly své návrhy a připomínky 
k uvedenému programu.

Zastupitelstvo obce Žalkovice vzalo na vědomí informace  
o průběhu tvorby programu rozvoje obce v Žalkovicích.

Různé
Starosta vyzval zastupitele a přítomné občany, aby vznesly 

připomínky v diskuzi. Přihlásil se pan Bajgar Jaroslav  
a připomněl, že je nutné věnovat se výkupu pozemků pro 
výstavbu rodinných domů. Starosta odpověděl, že se o výkup 
pozemků pokoušíme intenzivně několik let, jednání s majiteli 
pozemků však nejsou vůbec jednoduchá.

Poděkování voličům

Dovolte nám, abychom vám vyjádřili poděkování za vaši účast 
v komunálních volbách, které proběhly ve dnech 5. – 6. října 
2018. Všichni, kteří k volbám přišli a využili své právo svobodně 
rozhodnout o budoucnosti naší obce v následujících čtyřech 
letech, si zaslouží velký dík.

Děkujeme všem žalkovickým voličům.

Zastupitelstvo obce Žalkovice

Komunální volby 2018
Text: Radomír Krejčí

Volby do zastupitelstev měst a obcí proběhly 5. a 6. října 2018. 
Obyvatelé více než 6000 obcí si v nich z více než 200 tisíc 
kandidátů vybrali zastupitele svých obcí na příští čtyři roky. Ve 
stejném termínu proběhlo i první kolo řádných voleb do Senátu. 
V naší obci proběhly jen volby do zastupitelstva obce. 
Byly podány dvě kandidátní listiny:
Volební strana č. 1 - Sdružení nezávislých kandidátů pro Žalkovice,
Volební strana č. 2 - PRO ŽALKOVICE.
Všech 15 mandátů získalo Sdružení nezávislých kandidátů.
Voleb se v naší obci zúčastnilo 67,7 % voličů.
Počet voličů zapsaných ve volebních seznamech: 492
Účast voličů ve volbách: 333

Zastupitelstvo obce Žalkovice 2018 – 2022:
Ing. Bajgar Michael – člen výboru finančního
Ing. Beneš Radim  - předseda finančního výboru
Bureš Petr – člen výboru finančního 
Ing. Hýbner Tomáš – člen výboru finančního
Kavanová Michaela  - místostarostka
Kopp František – člen výboru kontrolního
Krejčí Radomír – člen výboru kontrolního
Mgr. Kutá Jana – členka Rady obce 
Netopil Hynek – člen Rady obce
Netopilová Vendula – předseda kontrolního výboru
Pala Radomír - starosta
Svobodová Lenka – členka kontrolního výboru 
Štěpjáková Jana – členka finančního výboru 
Vymětal Martin – člen Rady obce
Vymětal Tomáš – člen kontrolního výboru 

Dále byly zřízeny kulturní a sportovní komise ve složení:
kulturní:   Jana Štěpjáková – předsedkyně
    Kateřina Topičová – členka
    Martina Vymětalová – členka
sportovní: Lenka Svobodová – předsedkyně
    Vlasta Pátíková – členka
    Lenka Němcová - členka  

Jaké volby nás v nejbližší době čekají? 
Dalšími komunálními volbami budou volby do krajských 
zastupitelstev, které proběhnou v roce 2020. Na jaře 2019 pak 
budeme vybírat nové složení 21 českých europoslanců během 
voleb do Evropského parlamentu.

Výhledový plán kulturních akcí 2019

5.1.  Hasičský ples
6.1. Tříkrálový koncert sboru Moravan
16.1. Senioři – koncert ve Zlíně
2.2. Šibřinky
10.2. Dětské šibřinky
2.3. Vodění medvěda a pochovávání basy

U všech uvedených a dalších připravovaných akcí budou termíny 
včas oznámeny jak na internetových stránkách obce, tak obecním 
rozhlasem.

Tříkrálový koncert sboru Moravan se uskuteční dne 6.1.2019  
v místním kostele sv. Mikuláše v 17 hodin
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28. říjen 1918 v naší obci 
Text: J. Neradilová
Foto: ilustrační (Internet)

1918

Dne 28.října, v době úplného rozkladu armády i státu, oznámila 
rakousko-uherská vláda prezidentovi Wilsonovi, že přistupuje na 
dané podmínky – práva Čechoslováků a Jihoslovanů. Vzdání se 
rakousko-uherského státu a složení zbraní bylo posledním krokem 
nepřátelských Habsburků. Oslavy v obci byly konány 10. listopadu 
za účasti místních úřadů, korporací a všeho občanstva. Ze slavnosti 
bylo odevzdáno 300,- K ve  prospěch sirotků po padlých legionářích. 
V následujících měsících se sadila „Masarykova lípa“, volili se 
zástupci obce a práce v obci se rozdělovala na odbory.  Radostí všech 
bylo uvítání žalkovických legionářů, kteří po svém návratu vyprávěli 
v obecním hostinci své zážitky z daleké nehostinné Sibiře. Všechny 
dojaly k slzám. Vždyť jejich účast v bojích měla lví podíl na vzniku 
československého státu.

1938
Na vlnách času připlul rok osmatřicátý a nad námi se začaly kupit 

tmavé mraky. Prvním otřesem pro nás byla zpráva z Londýna, že 
britská vláda hledá cesty k řešení s našimi odbojnými Němci. Cítili 
jsme tu neinformovanost ciziny, že nacistům jde pouze o řešení 
otázky německých menšin. Tyto události byly prožívány s plným 
zájmem. Lidé sedali k novinám a radiopřijímačům, neboť cítili, 
že se valí hrozná bouře. Každý večer se oba hostince plnili lidmi, 
poslouchalo se rádio a o zprávách se živě diskutovalo. A tak přišel 
den 21. září. Vesnice pomalu usínala, jen z oken hostinců rozlévaly 
se proudy světel. Po 22 hodině ozve se z radiopřijímače: „Pozor, 
pozor! Zůstaňte u radiopřijímače!“ Chvíli byla opakována znělka, 
pak vzrušeným hlasem volal hlasatel: „Nejvyšší velitel armády 
p. prezident Beneš rozhodl vyhlásit všeobecnou mobilizaci.“ Do 
hlubokého ticha, které nastalo, zazněla hymna „Kde domov můj!“. 
Nejistota byla prolomena. Budeme svou zemi bránit. Vesnice se 
ihned probudila, na spánek již neměl nikdo pomyšlení. Loučení 
v rodinách bylo bolestné a během 10 hodin spěchal ten poslední, 
odhodlán bránit svou vlast. Další tragické události prožívala naše 
vesnice plna hořkosti. Vojáci se duševně skleslí vraceli do svých 
domovů. Do okleštěného státu přicházeli uprchlíci ze zabraného 
území. Do naší obce se přistěhovalo pět rodin. Otráveno politikou 
přijalo občanstvo netečně rozpuštění politických stran. Smutně 
skončil rok 1938 a opuštěni všemi jsme začali rok1939. Kalich 
hořkosti byl souzen píti do dna. 15. března německé vojsko, které  
vtrhlo  do  našeho  státu,  projíždělo  od  9 hodiny vrchní silnicí 
od Přerova k Hulínu. Plakáty oznamovaly zřízení protektorátu 
německé říše pro Čechy a Moravu. Co v nich urážek, sprostých lží, 
hanobení národa a té německé nadutosti.

1948
25. únor přinesl vyvrcholení zápasu o moc a vládu ve státě. Boj 

malého člověka, boj dělnické třídy se zástupci velkého kapitálu. Boje, 
v němž se protikomunistické strany opíraly hlavně o zemědělce 
a živnostníky, komunistická strana pak o dělnictvo, vyšla KSČ 
vítězně. Zemědělský venkov zvláště v obcích hanáckých nepřijal 
toto vítězství radostně. Manifestačního sjezdu rolnických komisí 
konaného 29. února v Praze se zúčastnilo z naší obce 8 delegátů. 
2. března byl utvořen Akční výbor. Sedlákům je násilně brán jejich 
majetek, zakládají se družstva, do kterých jsou nuceni vstoupit.

1968

Rok nových nadějí. 4. května byl vypraven zvláštní vlak do Prahy, 
který vezl téměř tisíc občanů z našeho okresu na slavnost 100 let 
založení Národního divadla. Toto bylo zároveň spojeno s obrodným 
jevem politického života. Z naší obce se tohoto slavnostního 
dne zúčastnilo 10 občanů, někteří v hanáckých krojích. Bohužel 
počáteční rozlet za šťastnějším životem díky okupaci sovětských 
vosk zahnal lidi zase do opozice. V naší obci se k odporu staví hlavně 
mládež a jako zbraně slouží štětka a vápno. Malují se různá hesla, 
otáčí se dopravní značení. Postupně dochází k politickým změnám, 
nastupují stalinistické síly a národ upadá do letargie, která trvá 
dvacet let.

1989

Nastává rok 1989, rok, který se nesl v celé zemi ve znamení 
revoluční euforie a velkých změn pro občany. V obci vzniklo 
Občanské fórum, které mělo 6 členů. Dosavadní vedení obce 
rezignovalo a umožnilo nástup novým. Nastal rozmach v podnikání. 
V obci vznikají, nové firmy, zemědělci soukromě hospodaří na svých 
pozemcích. V roce 1991 se znovu začíná učit ve škole 1. – 4. ročník.

Rok 1918 – Návštěva prvního prezidenta Československa T. G. Masaryka v Táboře

Demonstranti na Staroměstském náměstí v Praze

Lidé s praporem a hořící sovětský tank v Praze
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Zahrádkářská exkurze 2018
Text: M. Vymětal
Foto: M. Bajgar

Přelom srpna a září mají žalkovičtí zahrádkáři již několik 
let spojený s účastí na odborných exkurzích. Letošní ročník 
zahrádkářského zájezdu se konal 30. srpna a měl zacíleno především 
na prohlídku arboreta nacházejícího se v Bílé Lhotě u Olomouce. 
Zdejší arboretum je historicky cennou výsadbou dřevin rozkládající 
se na ploše necelých tří hektarů. Naskytla se nám zde podívaná na 
bezmála 300 druhů stromů a keřů v různých kultivarech, přičemž 
některé exempláře zde rostou již stovky let a dosahují úctyhodných 
rozměrů. I proto je celý objekt zapsán na seznamu národních 
přírodních památek. Po příjemně stráveném čase pod korunami 
úchvatných stromů lze pouze konstatovat, že arboretum na tomto 
seznamu figuruje naprosto oprávněně. 

Itinerář zájezdu nás dále zavedl do obce Drahanovice, kde nás 
čekal výšlap na tamní 28 metrů vysokou Černou věž pocházející 
z období gotiky. V této obci jsme si prohlédli také soubor bohatě 
zdobených náhrobních a pamětních kamenných desek umístěných 
na vnější zdi místního kostela. 

Naše putování severozápadní oblastí Hané nás nakonec zavedlo 
k branám zámeckého parku kruhového tvaru, jehož lipové aleje 
vybíhají do všech světových stran. Myslím, že jen málokdo ještě 
nepoznal, že nás čekala prohlídka malebného zámku v Náměšti na 
Hané.

Znaveni bohatým programem zájezdu jsme napsali závěrečnou 
tečku za celým dnem posezením v hospůdce místního minipivovaru 
Jadrníček. A protože zde pivo vařit umí, udělala většina z nás těch 
teček hned několik.

Černá věž Drahanovice
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Naši hasiči v Přibyslavi
Text a foto: R. Krejčí

Ve dnech 17. a 18. srpna se 
konala jubilejní pátá přehlídka 
a hlavně setkání požárních 
automobilů, jejich řidičů, 
strojníků a osádek a různé hasičské techniky pod názvem Pyrocar 
2018 na letišti v Přibyslavi. Ten letošní je věnován 100. výročí zrodu 
Československa. Registrace vozidel začala 1. ledna a již v polovině 
února jich bylo přihlášeno 212, celkem na plochu letiště bylo 
vpuštěno pouze 352 vozů. 

V roce 2014 byl ustaven Český národní rekord v počtu 303 
hasičských vozidel na jenom místě – a ten byl letos překonán, 
protože na akci bylo přihlášeno 352 hasičských vozů z celé České 
republiky, Slovenska a Polska.

Osádka našeho SDH se připravovala již v pátek 16. srpna  
a nachystala si vše potřebné pro dlouhou cestu. Výjezd byl stanoven 
na čas 3:45 hod 17. srpna. Osádka vyjela ve složení: Petr Bureš, 
Antonín Bureš, Jakub Bureš, Radim Bureš, Marta Navrátilová, 
Radim Krejčí a Radomír Krejčí. Po náročné cestě, která byla 
komplikována prováděnými rekonstrukcemi silnic, a hlavně 
rekonstrukcí hlavní silnice procházející Přibyslaví jsme dorazily na 
místo srazu okolo osmé hodiny. Po registraci nás pořadatelé navedli 
na plochu letiště a určili nám naše místo. Postavili jsme provizorní 
stanoviště a k osádce se připojili další naši hasiči, a to Kateřina 
Burešová, Jiří Navrátil a Antonín Zapletalík ml.

Přibyslavské setkání bylo slavnostně zahájeno v 11 hodin úderem 
keramického zvonu, který dal pokyn ke tři minuty dlouhému houkání 
352 cisternových automobilových stříkaček. 

Starosta Sdružení hasičů Čech, Moravy a Slezska Karel Richter 
uvítal ministra vnitra Jana Hamáčka. Přítomni byli hejtman Kraje 
Vysočina Jiří Běhounek a generální ředitel Hasičského záchranného 
sboru ČR generálmajor Drahoslav Ryba - oba nad Pyrocarem měli 
osobní patronát.

Zvon Pyrocaru 2018 z rukou Karla Richtera převzal starosta města 
Martin Kamarád. Oznámil, že originální doklad o Přibyslavi jako 
tradiční Mekky českých hasičů bude trvale uložen na radnici.

Nejen my, ale i návštěvníci si mohli prohlédnout nejrůznější 
techniku, s níž se jezdí k zásahům. Velkou zajímavostí jistě byly  
i dva velké hasičské speciály asi nejznámějšího světového producenta 
hasičských vozů, rakouské společnosti Rosenbauer, jejímž výhradním 
zastoupením je nově firma Požární bezpečnost s. r. o. Šlo o vlajkovou 
loď produkce – letištní speciál Panther 6×6 s hasicím ramenem  
a žhavou novinku – prototyp TIGON na terénním podvozku české Tatry.

Zřejmě největší plochu zabrala Požární bezpečnost, která 
prezentovala kompletní sortiment nabízeného zboží. 

Samozřejmostí byl bohatý doprovodný program, který přinesl 
spoustu zábavy pro celou rodinu. Proběhly moderované ukázky 
práce složek integrovaného záchranného systému např. u složité 
dopravní nehody nebo předvedení použití speciální zásahové 
techniky včetně letky Policie ČR.

Pro děti byla připravena velká dětská zóna plná atrakcí  
a tematických soutěží. Nechyběl ani kulturní program. Kalendář 
pro rok 2019 zde pokřtily vítězky všech ročníků MISS Hasička 
ČeskoSlovensko, několika členům se s nimi podařilo i vyfotografovat.

Žel, v odpoledních hodinách se právě na Pyrocaru zastavilo srdce 
starosty Sdružení hasičů Čech, Moravy a Slezska, jeho životní 
funkce se přes okamžitou pomoc záchranářů nepodařilo obnovit  
a Karel Richter zemřel.

I přes tuto smutnou zprávu se pořadatelé rozhodli v akci Pyrocar 
pokračovat. 

Byly pořádány i různé ankety a soutěže pro zúčastněné osádky 
a nám se v jedné z nich podařilo získat 1. místo a přivezli jsme 
ohňostroj od firmy Ohňostroje Smištík, který byl vypuštěn na 
Světélkovém dnu v Žalkovicích. V dopravní soutěži uspěl Jakub 
Bureš.

Mladším členům se dokonce podařilo proletět se nad místem 
setkání a i nad městem Přibyslav ve vrtulníku. 

Ve večerních hodinách hasičům zahrála skupina Argema, poté 
pořadatelé spustili velký ohňostroj a všechny osádky spustily sirény 
a výstražná světla. 

V ranních hodinách, po snídani, jsme začali pomalu naše 
stanoviště rušit a okolo 12 hodin jsme vyrazili směrem na Žalkovice.

Příští, již šestý Pyrocar by měl být uspořádán po tříleté přestávce 
v roce 2021. Pokud to bude možné, opět se zúčastníme.

Příprava stanoviště 

TIGON 

Vyhráli jsme ohňostroj
Zleva: Radomír Krejčí, Marta Navrátilová, Antonín Zapletalík,  

Radim Krejčí, pan Smištík, Radim Bureš 
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Stojící zleva: Radim Krejčí, Radim Bureš, Antonín Zapletalík, Radomír Krejčí
Klečící zleva: Kateřina Burešová, Antonín Bureš, Jakub Bureš, Petr Bureš 

Hasičský zájezd do Lednice
Text a foto: R. Krejčí

29. září místní Sbor dobrovolných hasičů uspořádal zájezd do 
Lednice.

Tam jsme si prohlédli areál zámku a hlavně vyhlášený zámecký 
skleník, kdo chtěl, navštívil místní minaret. V podvečer jsme 
se přemístili do Velkých Pavlovic, kde jsme navštívili sklípek 
soukromého vinaře.
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Společenská rubrika
Jubilanti 2. pololetí roku 2018, kteří oslavili významné životní výročí:

50 let – Ševčík Svatopluk, Sedlářová Alice, Kuba Antonín, Valigura Roman.
60 let – Vymětal Jiří, Chuda Petr.
65 let – Mráček Jiří, Štulířová Eva, Přívětivá Olga, Pala Radomír.
70 let – Černošek František, Stoklásek Slavomír, Bureš Antonín, Vrána František.
75 let – Netopilová Emílie
80 let – Navrátil Josef, Kolomazník Zdeněk, Kopřivová Jindřiška, Dostál Stanislav.
90 let – Netopilová Vlasta, Havlas Miroslav.
91 let  - Černínová Marta 

Jubilantům blahopřejeme a přejeme pevné zdraví.

Petra a Tomáš Palovi Blanka a Jakub Pospíšilovi Kateřina a Martin Ryšánkovi

Daniel Kotas Elena Hudečková

Svatby

Narozené děti

Úmrtí
Irena Vykoukalová (63 let), Antonín Piska (53 let), Zdeněk Netopil (63 let) 

Fotografie a údaje ve Společenské rubrice jsou zveřejněny ze souhlasem prezentovaných občanů, zákonných zástupců  
a rodinných příslušníků dle zákona 101/2000 Sb. resp. GDPR tak zákona č. 89/2012 Sb., občanský zákoník.

Anita VymětalováValentýn Dohnal Štěpánka Vymětalová
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Oslavili jsme Den české státnosti
Text: J. Neradiová
Foto: J. Žáček, M. Bajgar

V neděli 28. října 2018 se občané probudili do velmi chladného, 
větrného a deštivého dne. I přes nepřízeň počasí se rozhodli 
zúčastnit se oslav stého výročí založení společného státu 
Čechů a Slováků. Za pochodu břestské kapely „Hanačka“ se celý 
průvod přítomných dal do pohybu od místní hasičské zbrojnice 
směrem ke kostelu. Vpředu šli zástupci skautů, Sokolské župy, 
hasičů a krojovaní s vlajkami, dále myslivci, Červený kříž, ženy 
v dobovém, prvorepublikovém oblečení a ostatní občané. Průvod 
prošel parkem a mířil do místního kostela, kde mši svatou 
celebroval p. farář Gřehoř Zych. Závěrem mše zazněly slavnostní 
tóny od Antonína Dvořáka „Largo“. Po mši se všichni odebrali  
k místnímu parčíku, kde proběhl pietní akt. Starosta obce 
přednesl k občanům několik slov o historii naší země, školní 
děti přednesly básně a zazpívaly oblíbenou píseň T. G. Masaryka 
„Ach synku, synku“. Následovalo společné zasazení a posvěcení 
památného stromu (lípa), který bude všem lidem připomínat jaké 
štěstí máme, že můžeme žít v demokratické zemi. Po vyslechnutí 
české a slovenské hymny se průvod přesunul na hřbitov k položení 
věnce na počest našich padlých legionářů. Oslava vyvrcholila 
posezením a občerstvením v místním pohostinství.



ŽALKOVICKÝ  ZPRAVODAJ

12

Domácí veterinární rádce, díl II.,  
Problematika průjmů z nevhodné 
potravy u malých a drobných 
domácích zvířat a jak je jednoduše 
léčit.
Text: MVDr. Michal Novák

Za neinfekční průjmy považujeme ty, které vznikají u zvířat 
v souvislosti s chybami v jejich výživě. Většinou se jedná  
o zkrmování nevhodného nebo plesnivého krmiva. Také náhlé 
změny v ustálené krmné dávce mohou způsobit průjem. Obecně 
se průjmy projevují zanedlouho po konzumaci krmiva častým 
kálením řídkého, mnohdy velmi zapáchajícího trusu změněné 
barvy. Chovatel často nepřikládá takové události pozornost. 
Říká si, že „to“ přejde samo, protože zvíře jen něco špatného 
sežralo. Jenže neinfekční průjem se může velmi brzo změnit  
v noční můru. Zvířata uzavřená v bytě, ve snaze neznečistit svůj 
pelíšek, ztrácejí řídký trus všude, kam až doběhnou. Bez ohledu 
na cenu koberců, sedaček a bytových doplňků. U průjmu, který 
chovatel neřeší, dochází již třetí den k prudkému rozmnožení 
bakteriální mikroflóry ve střevě. Bakteriemi je střevo osazeno 
celý život. Zvířatům neškodí, ale napomáhají trávení. Jenže ve 
chvíli, kdy se změní kvalita obsahu žaludečního a střevního, se 
z pomocníků stávají nepřátelé. Bakterie doslova spustí stavidla 
tekutého průjmu, čímž ale také pomáhají zbavit se nevhodného 
obsahu střeva co nejrychleji a uvést organizmus do původní 
rovnováhy. Pokud chovatel i třetí den s léčbou stále váhá, mohou 
se v trusu objevit drobné vločky, později vlákna a nakonec  
i větší kapky jasně červené krve. Tato krev pochází z průjmem 
devastované střevní sliznice. Krev! Chovatel se konečně vyděsí 
a začíná shánět odbornou veterinární pomoc. My však můžeme 
zvířatům pomoci včas, účinně a sami.

Pes
Psi, ačkoliv jsou masožravci, bývají krmeni převážně 

granulemi, nebo kapsičkami. V lepším případě masovými 
konzervami, nebo vařeným masem. Rádi „loudí“ pamlsky od 
chovatele z prostřeného stolu. Kdo by také odolal toužebnému 
pohledu svého mazlíčka.  Pes se také někdy obslouží sám, když 
v nestřeženém okamžiku vyskočí na stůl a pohltá vše, co jste 
připravili na společenskou událost. Naopak na procházce jsou 
schopni vyčenichat a zhltat i uhynulou, řádně zapáchající 
zdechlinu, nebo odpadky. A problém je tu.

Základem domácí léčby psa je hladovka. Žádná pevná strava, 
a na pití voda. Pokud je pes ochoten přijímat čaj, podáváme mu 
obyčejný, neslazený! a bez příchutě. Cukr by průjem jen zhoršil. 
Současně podáváme diosmecticum, prodávané bez receptu 
v lékárnách pod názvem Smecta. Dávkujeme podle velikosti 
psa od dvou do šesti sáčků, podaných v průběhu dne. Návod  
k použití je na obalu. Při použití tohoto preparátu nemusíte 
mít obavy z jeho předávkování. Od druhého dne, kdy jste 
průjem objevili, bez ohledu na konzistenci trusu, přerušíme 
hladovku. Začínáme podávat vařenou rýži s mrkví, do které pro 
chuť přidáme psovi trochu netučného drůbežího masa. Rýže 
se ve střevě postará o ochranu sliznice, mrkev dodá vitamíny  
a vlákninu. Maso přidáváme proto, aby pes tuto kaši lépe baštil. 
Nelekněte se -  trus, který se začne pomalu formovat, bude 
bělavé, narůžovělé barvy. 

Během tří dnů by mělo být po problémech. Nyní je nutné 
přejít z léčebné diety na běžnou stravu, na kterou je pes 

zvyklý. K rýžové kaši postupně přidáváme granule, nebo 
konzervované maso. Jeho množství postupně zvyšujeme, až 
během následujících tří dnů původním krmivem nahradíme 
rýžovou dietu. Nesnažte se proces urychlit. Zvláště při krmení 
granulemi můžete dosáhnout opačného efektu - zácpy.

Pamatujte - mléko, tučné mléčné výrobky, teplý tuk (ovar, 
podbřušec), cukr a čokoláda mohou vyvolávat u psa úporný 
neinfekční průjem. Věděli jste například, že dávka deseti deka 
čokolády může být pro malého psa (maltézský psík, ratlík, 
jorkšírský teriér) toxická? 

Kočka
U koček, které žijí ve vašem domě, ale nesmí do bytu, průjmová 

onemocnění mnohdy neobjevíme. Kálí na zahradě, nejlépe  
v záhonech u souseda a trus pečlivě zahrabou. Potřísněnou srst 
si pak pečlivě olížou. U koček, které s vámi žijí v bytě a používají 
kočičí záchodek, vás zápach i pečlivě zahrabaného řídkého 
trusu rychle seznámí s realitou. Pokud se stane a záchodek 
nemají k dispozici, udělají potřebu na nejnevhodnějším místě 
a ještě ji „zahrabováním“ řádně rozlíčí. Výhodou jednoduché 
léčby průjmující kočky je, že neposkytujeme zvířeti úplnou 
hladovku. Ihned zavedeme dietu, překvapivě jednoduchou  
a velmi efektivní. Kočka, i když ji krmíte granulemi  
a kapsičkami, nepohrdne syrovým masem. K zastavení průjmu 
kočce připravíme syrový drůbeží krk (z brojlera, aby byly 
kosti měkké), který pomeleme, nebo jen roztlučeme paličkou. 
Drť podáváme ohřátou, protože studená by kočku v žaludku 
zbytečně dráždila. Výsledek se dostaví velmi brzo. Někdy už 
po podání jedné, nebo dvou dávek. Kočka tráví syrové maso až 
tři dny. Proto se nelekejte, že v kočičím záchodku po tuto dobu 
kromě moči nic nenajdete.

U koček platí totéž co u psů. Mýtus, že kočka tráví mlíčko, 
který nás provází od raného dětství je obvykle nepravdivý. 
Kočičí průjmy vyvolává i zkrmování syrového tuku, jater, 
sleziny a krve jiných zvířat a ptáků (drůbeže).

Králík
V posledních letech chov králíků pro maso ustupuje. Zato  

v domácnostech jsou chována zdrobnělá plemena jako domácí 
mazlíčci. Jejich výživa se od těch z králíkárny ale podstatně liší. 
Obchody s krmivy a potřebami pro zvířata nabízejí chovatelům 
množství směsí, pamlsků, doplňků stravy pro králíky a dokonce 
i seno. V králíkárnách průjmy u dospělých, ale hlavně u mladých 
králíků neobjevíme. Většinou to zjistíme až po úhynu zvířete 
podle nalepených řídkých bobků v srsti kolem řitního otvoru. 
Zakrslý králík, žijící v kleci ve vaší domácnosti, bývá obvykle 
denně pod kontrolou. Průjem u něho hned poznáme. Je třeba 
si uvědomit, že zanedbaný intenzivní průjem u králíků, ale  
i hlodavců (křeček, křečík, morče, osmák degu aj.), chovaných  
v domácnosti, může mít fatální následky. A to už po třech, 
až pěti dnech. Proto jej nesmíme podcenit. Ihned odstraníme 
z krmítka v kleci všechno krmivo (obiloviny, sušené ovoce, 
granule a potravinové doplňky). Klec vyčistíme, podesteleme 
čerstvou podestýlku a podáme pouze čistou vodu a kvalitní seno. 
Někdy ani seno, nakoupené v prodejnách pro chovatele, nemusí 
svou kvalitou vyhovovat. Místo vody můžeme, pokud ho králík 
neodmítá, podávat i heřmánkový čaj. Samozřejmě neslazený! 
Do klece je dobré přidat několik větviček z jakéhokoliv druhu 
vrby (Salix), nebo dubu (Quercus) aby je králík mohl okusovat. 
Taniny a salicyláty v kůře větviček pomáhají v zastavení průjmu.

S krmnou dávkou pro králíky v králíkárně bychom neměli 
experimentovat. Celoročně kvalitní seno, přiměřená dávka 
obilovin, nebo suchého neplesnivého chleba, to vše občas 
doplněné zbytky kořenové zeleniny, nám pomůže udržet králíky 
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v dobré kondici. Pro králíky v bytě platí totéž. Zkrmujeme 
jenom jednu osvědčenou krmnou směs. Seno vždy důkladně 
prohlédneme a očicháme, zda neobsahuje plísně. Při jakémkoli 
podezření, že kvalita krmiva je špatná, krmivo nepoužívejte  
a jeho kvalitu reklamujte.

Obecně platí, že jakákoliv průjmová onemocnění drobných 
zvířat, chovaných v naší domácnosti, je třeba před léčbou 
pečlivě posoudit. Průjem totiž bývá v mnoha případech 
také doprovodným symptomem virových a bakteriálních 
onemocnění, nastává i při parazitózách a intoxikacích.

Popsali jsme si postupy, které většinou pomohou zvířeti při 
jednoduchém průjmu, vzniklém z nevhodné potravy. Pokud 
však průjem přetrvává a projevuje se s neztenčenou intenzitou, 
je třeba vyhledat odbornou péči veterinárního lékaře.

Dotazy a náměty pro příští pokračování předejte redakci 
Zpravodaje. Téma třetího pokračování: Náhradní výživa 
opuštěných mláďat savců a ptáků.

Akademie 3. věku
Text a foto: J. Kutá

V úvodu svého zamyšlení bych ráda uvedla, že pojem senior, 
který budu v tomto příspěvku používat, nemám příliš ráda. Mám 
jej spojený s různými předvolebními kampaněmi, ve kterých 
se slibuje, co se bude pro seniory dělat. A senior – člověk, jehož 
produktivní život skončil,  se stává objektem zájmu hlavně proto, 
aby volil ty, kteří mu slibují lepší život. Ať už na úrovni celostátní, 
krajské, nebo obecní.  Všichni víme, co svým seniorům nabízejí 
zastupitelstva větších měst. Zdarma cestování MHD, senior taxi 
pro dopravu kamkoliv, domovy pro seniory, členství v klubech 
důchodců a nespočet akcí, které mohou senioři navštívit. My tady 
na vesnici tyto výhody nemáme,  co ale máme, je schopnost žít ve 
společenství.

Myšlenka  Akademie 3. věku,  kterou jsme se v rámci činnosti 
Rady obce Žalkovice v roce 2015 rozhodli zahájit, vycházela ze 
zájmu našich seniorů společně se setkávat. A protože byl zájem 
jak obce, tak seniorů, aktivní lidé i vhodné prostory, scházíme se  
k přednáškám, jezdíme na poznávací zájezdy a v lednu se chystáme 
i na koncert Filharmonie Bohuslava Martinů do Zlína. Je velice 
příjemné vidět, že zájem o přednášky stoupá a na koncert jsme  
i přes vyšší cenu vstupenky, kterou si každý hradí sám, přihlásilo 
30 zájemců. 

Zrcadlo času –
hasičská 

zbrojnice
dříve (1925)

a
dnes (2017)

Snažíme se společně hledat témata, která lidi zajímají. Zájezdy 
organizovat tak, aby je zvládli i lidé se zdravotním omezením. 
A koncert? Jak je výše uvedeno, obsadíme autobus, který obec 
objednala. S radostí tedy můžeme konstatovat, že myšlenka 
Akademie 3. věku je „ dobrý projekt “, jak se dnes říká a budeme 
v něm pokračovat.

V letošním roce byly přednášky tři. „ Za treskami na polární 
kruh “, kterou vedl pan starosta Radomír Pala, „ Pěšky do 
Santiaga de Compostela“, s dr. Pavlem Motyčkou a „ Putování po 
kostelech pěti světadílů “, kterou pro nás připravil pan Jaroslav 
Jaroš z Bystřice pod Hostýnem. Absolvovali jsme zájezd do 
Luhačovic o kterém byl článek v letním vydání Žalkovického  
zpravodaje a v lednu plánujeme  zájezd do Kulturního centra 
Zlín na koncert Filharmonie Bohuslava Martinů. Na únor pak 
připravujeme besedu s promítáním historického vzhledu obce. 
Další přednášky budou následovat. V květnu plánujeme zájezd, 
jehož program projednáme na některé z přednášek v jarním 
období, aby jej všichni fyzicky zvládli. Srdečně zveme i další 
zájemce, kteří se prozatím neúčastní a  třeba váhají, zda na 
přednášku přijít. Neváhejte, přijďte, vždy se chvilku posedí i po 
skončení přednášky a poklábosí o aktuálním dění v obci. A máte-
li kdokoliv nápad, co bychom mohli v rámci Akademie 3. věku 
uspořádat, přijďte ho říct, nic není nemožné. Zastupitelé obce 
Žalkovice si svých seniorů váží.
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Vítání občánků do života v obci
Text: J. Štěpjáková

V naší obci jako každoročně, tak i letos jsme 18. listopadu, 
přivítali  nové občánky mezi občany Žalkovic. Přivítali jsme  pět 
holčiček  a tři kluky.

Rozsvícení vánočního stromu 

Slavnostní obřad se konal v místní sokolovně a v kulturním 
programu vystoupily i děti z mateřské školky a děti v hanáckých 
krojích. 

Na závěr proběhl slavností přípitek, kdy pan starosta popřál 
dětem hodně zdraví a rodičům spoustu radostí ze svých dětí.



15

ŽALKOVICKÝ  ZPRAVODAJ

Valentýn Dohnal Adam Petřík

Michal Otáhalík Kateřina Valigurová

Elen Hudečková Anita Vymětalová

Štěpánka Vymětalová Magdalena Terešková



ŽALKOVICKÝ  ZPRAVODAJ

16

Westernové odpoledne
Text a foto: R. Krejčí 

V sobotu 1. září 2018 od 14 hodin uspořádala obec Žalkovice 
ve spolupráci s místními spolky: Sokolem, Sborem dobrovolných 
hasičů, Českým červeným křížem, Myslivci a Zahrádkáři 
Westernové odpoledne na místním fotbalovém hřišti. 

Bohužel nám počasí moc nepřálo a program odpoledne se musel 
změnit. I tak jsme mohli vidět vystoupení starších žáků a žákyň 
„Cirkus“, které předvedli letos na Všesokolském sletu v Praze. Při 
této příležitosti bylo oficiálně poděkováno místním cvičitelkám 
mládeže Lence Svobodové a Vlastě Pátíkové. K poděkování se 
přidala i naše nejstarší sokolka paní Božena Hanáková. Dalším 
vystoupením byla show s honáckými biči a kolty. Bohužel pro 
promáčený terén se neuskutečnilo taneční vystoupení Grácií  
z Vlkoše, fitness vystoupení a nemohl se uskutečnit ani plánovaný 
seskok parašutistů.

Přes nepřízeň počasí si děti krátce užily skákací hrad, malování 
na obličej, různé soutěže o ceny. Někteří si mohli vyzkoušet rodeo 
na elektrickém býkovi a dojení mechanické krávy.

Odpoledne k poslechu a tanci hrála country skupina a po celou 
bodu akce bylo k dispozici bohaté občerstvení, jako grilované 
steaky, klobásy z kodiaka, guláš z bizona, ohnivá voda, vývar 
z ječmene a chmele, apod. Mezi přítomnými jsme mohli vidět  
i návštěvníky v dobovém oblečení divokého západu.     

I přes nepřízeň počasí byla tato akce úspěšná a všem, kdo se 
podíleli na jeho uspořádání patří velký dík.
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Po stopách… (9.díl)  
– Obchodníci ze Žalkovic
Text a foto: T. Hýbner

Známý skotský filosof a ekonom Adam Smith, autor jednoho 
ze základních ekonomických pojednání Bohatství národů, kdysi 
řekl:

„Člověk je živočich, který obchoduje“

Nikdo z nás nemusí disponovat ani filosofickým, ani 
ekonomickým vzděláním, aby si po přečtení tohoto citátu 
uvědomil, jak velkou sílu v sobě těchto několik slov skrývá. 
Když se zamyslíme nad tím, co nás lidi odlišuje od zástupců 
zvířecí říše, určitě nás napadne celá řada vlastností a aspektů, 
nicméně tím pravděpodobně největším je schopnost vývoje  
a zdokonalování sebe i svého okolí. Jsme to právě my lidé, kteří 
namísto přizpůsobování se okolnímu prostřední s danými 
podmínkami toto prostředí sami aktivně přizpůsobujeme  
a původně dané podmínky měníme podle svých potřeb  
a přání. K dosažení tohoto cíle se pak odnepaměti používaly  
a stále používají v zásadě dva hlavní způsoby – válka a obchod. 
První zmiňovaný způsob s sebou samozřejmě nese kromě řady 
destruktivních nepříjemností také fakt, že přizpůsobování okolí 
se zde děje vždy na úkor druhé strany, která se tomuto procesu 
brání. Je zde tedy patrná nevůle vyúsťující v konflikt lokálního 
či celosvětového, avšak vždy devastujícího charakteru. Naproti 
tomu druhý způsob je přímo založen na ochotě a svobodné 
vůli obou stran do této interakce vstoupit a čerpat veškerá 
pozitiva, která svobodný obchod bezesporu přináší. A byl 
to právě především obchod, který ve všech svých podobách  
a formách, naturální směnou v pravěku počínaje a bezkontaktní 
on-line platbou pomocí chytrého telefonu v současnosti konče, 
zabezpečil celospolečenský rozvoj a možnost přetvoření 
prostředí pro náš život směrem k větší efektivitě, bezpečnosti 
a komfortu.

Míst, která umožňují zprostředkování obchodu, je celá řada. 
V současnosti se setkáváme se stále rostoucí popularitou 
virtuálního nákupu a prodeje ve formě internetových portálů 
či e-shopů, avšak kamenné prodejny a nákupní střediska 
nejrůznějších tvarů a velikostí rozhodně neřekly své poslední 
slovo a jejich pozice je i v dnešní době stabilní a trvalá. To se 
samozřejmě týká nejen větších měst a sídel s výraznou kupní 
silou, ale také menších městeček a vesnic, ve kterých jsou drobné 
obchody a obchůdky důležitými místy setkávání občanů, která 
dotváří kolorit běžného života těchto menších administrativních 
celků. A právě tématu obchodu a obchodování v naší obci, 
které je zde zejména v poslední době jednou z nejdůležitějších 
a nejaktuálnějších otázek, je věnováno další pokračování naší 
pravidelně nepravidelné rubriky Po stopách…, které mapuje 
zásadní historické momenty a fakta s tímto tématem spojená. 
Vydejme se tedy opět proti proudu času a připomeňme si,  
s jakými nástrahami se muselo toto živnostenské podnikání 
potýkat v Žalkovicích ve vzdálenější i nedávné minulosti. 

Prvním z obchodníků, o kterých bude v tomto článku 
pojednáváno, je František Prášil. Tento podnikatel a živnostník, 
který se do Žalkovic přistěhoval z nedaleké vesnice Ivaň 
u Tovačova, provozoval v naší obci v době existence první 
republiky obchod se smíšeným zbožím a veškerými potřebnými 
komoditami pro hladký chod domácnosti a hospodářství. 
Jeho prodejní prostory se nacházely na hlavním průtahu obcí,  
a sice v domě č.p. 6., tehdy vlastněném rodinou Pavličíkových  

a umístěném v sousedství hasičské zbrojnice. Zcela bez nadsázky 
se dá říci, že F. Prášil byl opravdu obchodníkem tělem i duší, 
neboť z dochovaných pramenů a vyprávění pamětníků víme, že 
na počátku svého působení v Žalkovicích používal k zásobování 
své prodejny pouze jízdní kolo, s jehož pomocí dovážel potřebné 
zboží a komodity svým zákazníkům až z poměrně vzdálené 
Olomouce. Tady jeho cesta nejčastěji vedla do obchodního domu 
ASO (zkratka názvu obchodní společnosti Ander a syn Olomouc 
se sídlem právě v tomto městě), který měl svou budovu situovánu 
nedaleko Horního náměstí. Nebylo také výjimkou, když tuto 
přibližně 60 kilometrů dlouhou cestu vykonal za účelem dovozu 
byť jen jediného druhu či dokonce kusu zboží, po kterém byla 
v Žalkovicích zrovna poptávka a kterého se nedostávalo.  
O obchodním duchu Františka Prášila pak svědčí také fakt, že 
kromě samotného nákupu a prodeje se věnoval i pražení a mletí 
tehdy dostupné náhražky kávy jakožto pochutiny ve dvacátých 
a třicátých letech velmi obtížně dostupné.

Postupem času, během něhož docházelo k rozšiřování 
sortimentu nabízeného našim občanům, musel také František 
Prášil reagovat na nové výzvy zrychlující se doby a jízdní kolo 
jakožto svůj jediný obchodně-dopravní prostředek nahradil 
malým nákladním autem, které zakoupil, aby mohl vozit své 
zboží do Žalkovic rychleji a ve větších objemech, které mu bicykl 
jednoduše nedovoloval. Opět ze vzpomínek pamětníků víme, že 
tento vůz používal nejen k přepravě zboží do svého obchodu, ale 
příležitostně také k výjezdům dobrovolného hasičského sboru 
při likvidaci požárů ohrožujících obec nebo její okolí. S touto 
skutečnosti se pak pojí i jedna tragikomická událost, kdy se ono 
nákladní auto, kterým dopravoval příslušníky sboru včetně jejich 
vybavení do Chropyně, kde právě hořel areál tamního závodu,  
u Kyselovic porouchalo a k požáru nedojelo. Jeho majitel se pod 
tlakem těchto okolností zmohl pouze na telefonát směrem do 
Chropyně, kterým žádal, aby na něj místní s požárem počkali.

Vraťme se však k původnímu tématu obchodní živnosti. 
S domem vlastněným rodinou Pavličíkových, kde toho 
času působil také František Prášil, souvisí také další jméno 
vytvářející spolu s ostatními mozaiku obchodního podnikání 
v Žalkovicích - František Večeřa. Ten měl zázemí své živnosti 
také na čísle popisném 6, ovšem již při první úvaze musí být 
čtenáři zřejmé, že její náplní nemohla být stejná činnost jako 
u Františka Prášila, neboť v opačném případě by zde nutně 
vznikalo konkurenční a v jistém smyslu nepřátelské prostředí, 
které by žádné ze stran nijak nepomohlo. František Večeřa spolu 
se svým pomocníkem Kleiblem totiž provozoval pekárnu a na 
ni navazující obchod s pečivem. A to je také důvod, proč je toto 
jinak spíše řemeslné odvětví zmiňováno v textu zaměřeném na 
odvětví obchodní. Být pekařem totiž znamená nejen nutnost 
ovládat samotné řemeslo výroby chleba a dalších pekárenských 
produktů, ale také mít v sobě obchodního ducha a schopnost 
uspokojit těmito produkty poptávku – jinými slovy prodat. 
Že tyto schopnosti Večeřa s Kleiblem měli, dokládá fakt, že  
z původních prostor Pavličíkova domu, kde používali ve dvoře 
postavenou pec, se po několika letech úspěšného podnikání 
přesunuli do nových prostor domu č.p. 7, který Večeřa koupil  
a kde jejich činnost pokračovala až do úpadku a zániku na počátku 
50.let. Vysvětlení tohoto vývoje je nasnadě. Nově nastoupivší 
režim založený na společném vlastnictví veškerého kapitálu  
a neomezené státní regulaci vytvářel drobným podnikatelům  
a živnostníkům překážky, které se postupně pro drtivou většinu 
z nich staly nepřekonatelnými.

Dalším z výčtu žalkovických občanů, kteří se věnovali 
obchodnické činnosti, byl Karel Pátík. V jeho případě je však 
nutné podotknout, že byl člověkem mnoha profesí a obchod byl 



ŽALKOVICKÝ  ZPRAVODAJ

18

pouze jednou z nich. Kromě zásobování obce zbožím se totiž 
mimo jiné věnoval i krejčovství a hudbě, kterou také vyučoval. 
Jeho obchod se smíšeným zbožím bychom ještě v meziválečném 
období nalezli pod číslem popisným 101. Zde však nebyl umístěn 
natrvalo. Postupem času, když začal původní majitel přemýšlet 
nad odpočinkem a do živnosti zasvěcovat také své děti, změnil 
své působiště a obchod přemístil do prostor nově postaveného 
domu s přiděleným číslem popisným 157. Nově zde byla kromě 
základního spotřebního zboží k dostání také tuhá paliva, 
takže pokud některý z občanů neměl k dispozici jiný způsob 
zásobování těmito surovinami, mohl si palivové dříví či uhlí 
nakoupit přímo v obci u Pátíků.

Čtvrtým v pořadí, avšak neméně důležitým žalkovickým 
obchodním místem bylo stavení vlastněné v období první 
republiky rodinou Fialových. Tento dnes již neexistující dům se 
nacházel u obecního parku, tedy nedaleko současného obchodu, 
a stejně jako v předchozích popisovaných případech i zde mohli 
občané Žalkovic nakoupit veškeré potřebné zboží pro domácnost 
či hospodářství. K zajímavostem spojeným s obchodem u Fialů 
patří i fakt, že tu byla k dostání také komodita, kterou neměli 
žalkovičtí nikdy předtím a nikdy potom možnost pořídit přímo 
ve své obci – automobilový benzin. V době, kdy byl soukromý 
automobilismus ještě v plenkách a v Žalkovicích se počet 
automobilů dal s jistou mírou nadsázky spočítat na prstech jedné 
ruky, stála na levé straně domu s obchodem u Fialů, vedle cesty 
protínající obec, pumpa připravená doplnit palivo komukoli  
z místních či přespolních motoristů. Druhou zajímavostí, která 
je s tehdejším číslem popisným 51 spojena, je jeho příslušnost 
k regionálně působícímu spotřebnímu družstvu „Budoucnost“ 
se základnou v Prostějově. Tento státní útvar naplňující svou 
podstatou základní prvky socialismu a společného plánování 
začal obchodní prostory v domě u Fialů využívat již v polovině 
30.let, přičemž ještě před oficiálním zahájením prodeje zde 
proběhla menší rekonstrukce a pochopitelně změna názvu. 
Nyní již tedy obyvatelé Žalkovic nechodili nakupovat „k Fialům“, 
nýbrž „do Budoucnosti“. Zašlou slávu původního obchodu pak 
připomínala snad jen paní Fialová, vdova po původním majiteli, 
která byla i v Budoucnosti zaměstnána jako prodavačka.

Výčet obchodů a obchodníků, kteří v naší obci působili  
v meziválečném období, zakončíme na tomto místě zmínkou  
o paní Josefě Štěpánové. Ta působila v Žalkovicích po první 
světové válce jako prodejce cigaret a ostatních tabákových 
výrobků, k čemuž měla přidělen prostor v budově s číslem 
popisným 97, tedy tam, kde dnes sídlí obecní úřad. Slovo 
„přidělen“ je zde použito záměrně, neboť důležitost tohoto 
prodejního místa netkví ani tak v nabízeném sortimentu, jako 
spíše ve významu existence a nakládání s tzv. trafikami. Tyto 
trafiky, které v minulosti označovaly a dodnes označují speciální 
typ obchodu s tabákem a veškerým souvisejícím zbožím, byly 
totiž po skončení první světové války přidělovány pozůstalým 
rodinám a vdovám po vojácích padlých na jejích bojištích. Tato 
situace pro nejbližší pozůstalé samozřejmě znamenala velké 
komplikace a ztrátu nejen milovaného člena rodiny, ale také 
příjmů plynoucích z jeho zaměstnání či podnikání. Z iniciativy 
státní moci proto byly tyto malé obchody přidělovány právě 
oněm pozůstalým, aby tak byla zaručena možnost jejich vlastní 
obživy a sníženo riziko chudoby a nedostatku základních potřeb. 
Trafika v čísle popisném 97 tedy byla přidělena právě paní Josefě 
Štěpánové, vdově po Aloisi Štěpánovi, jenž ve Velké válce položil 
svůj život v boji za samostatnost českého národa.

Všem těmto dosud zmiňovaným obchodníkům působícím 
v Žalkovicích v době existence první republiky se podařilo 

překonat útrapy následné okupace ze strany nacistického 
Německa, válečná léta a okleštění v podobě Protektorátu Čechy 
a Morava a udržet se na trhu i po roce 1945, o čemž svědčí také 
zápis v obecní kronice pod hlavičkou roku 1946:

„V obci jsou tyto živnosti: 3 obchody se smíšeným zbožím, a to 
František Prášil v č.6, „Budoucnost“ v č.51, Karel Pátík č. 157. (…) 
jeden pekař, č.7, František Večeřa, (…) 1 trafika: Josefa Štěpánová v 
č. 97.“

Tento stav však neměl mít dlouhého trvání.

Zatímco v meziválečném období, kdy kvetlo soukromé 
podnikání a kdy i v tak malé obci, jakou byly a jsou Žalkovice, 
mohlo bez větších obtíží působit hned několik obchodníků 
nezávisle na sobě, po komunistickém převratu na konci února 
roku 1948 se situace dramaticky změnila. Soukromé podnikání 
nebylo déle žádoucí a roli největšího a v podstatě jediného 
ekonomického subjektu, který měl právo operovat na trhu zboží 
a služeb, převzal stát vedený levicově orientovanou vládou.  
A že jeho moc byla skutečně neomezená a všeobjímající, poznali 
velmi rychle i živnostníci ze Žalkovic, obchodníky nevyjímaje. 
Během relativně krátké doby po únorovém převratu došlo  
k faktické likvidaci soukromých podnikatelů, ke slovu se dostalo 
znárodňování majetku a jeho přerozdělování dle předepsaných 
plánů a struktur. Všechny žalkovické obchody, o kterých byla 
doposud v tomto článku řeč a které s novým režimem postupně 
ukončovaly svou existenci, byly nahrazeny pouze dvěma 
prodejními místy, které byly pod neustálým drobnohledem 
státu v podobě jím zřízených struktur a družstev. Výsledek 
tohoto likvidačního počínání opět zmiňuje obecní kronika, a to 
v zápisech z let 1950 a 1951:

„Také byly zavřeny soukromé obchody: F. Prášila v č.6, vedle 
hasičského skladiště a p. Karla Pátíka, č.157. Z tohoto obchodu byla 
zřízena družstevní prodejna „Jednota“. Vedoucím této prodejny 
zůstal p. Pátík. Prodejna „Budoucnost“, která byla zřízena před 
15 roky na obchodě p. Fialy, č.51, byla rovněž zrušena a dána na 
spolkovou místnost  „Svazu české mládeže“ Pekárna p. Večeře v č. 7, 
byla také zavřena a chléb pro celou obec dodává družstevní pekárna 
v Břestě.“

„Místní živnostníci se zapojili do družstevních nebo komunálních 
podniků. Obchodník K.Pátík se stal vedoucím v Jednotě, která byla 
otevřena v jeho obchodních místnostech a hostinský F.Netopil se stal 
vedoucím v komunálním podniku, který byl otevřen v jeho hostinci.“

Obchodní činnost se tedy v průběhu padesátých let 
přeorientovala ze soukromé na družstevní a komunální, přičemž 
základní smíšené zboží bylo možné nakoupit v „Jednotě“  
u Pátíků,  ostatní komodity pak v jedné z místností koloniálu 
zřízeného v místním hostinci. Ani tato distribuce obchodních 
míst však nevydržela stabilní dlouhou dobu. Již v roce 1956 
se totiž prodejna Jednoty stěhovala z čísla popisného 157 do 
bývalé farské stodoly u parku. Z následujícího výňatku obecní 
kroniky je kromě samotného přesunu Jednoty do nových prostor 
zřejmý i fakt, že po Vítězném únoru nastolený režim neměl  
v oblibě církevní instituci a snažil se jakékoli projevy a souvislosti  
duchovního  života  veškerými možnými způsoby  po-

tlačovat. Z hledáčku státní moci nezmizely samozřejmě  ani 
církevní majetky, což dokládá i zmiňovaný zápis z roku 1959:

„Zásobování obyvatelstva smíšeným a spotřebním zbožím je 
soustředěno v prodejně Jednota. Vedoucí s. Josef Jelínek, bytem 
Ivanovice nad Hanou. Tato prodejna byla zřízena z adoptované farské 
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stodoly, uprostřed obce a upravena z jedné poloviny na prodejnu  
a z jedné poloviny na sklad. (…) Pojízdné prodejny s textilem, nádobím 
a knihami zajížděly do naší obce a byly umístěny v pohostinství 
Jednota. V tomto hostinci byly rovněž uskladněny a prodávány 
pračky, ledničky, kovový i dřevěný nábytek. Vedoucím pohostinství 
Jednota František Netopil.“

O 60. a 70. letech dvacátého století bychom mohli říci, že  
z hlediska prodejních a nákupních možností bylo toto období 
pro Žalkovice obdobím klidnějším a stabilnějším. Jedinou vadou 
na kráse mohly být snad jen drobnější protiprávní delikty, které 
existují stejně dlouho jako samotné obchodování. Dokladem 
tohoto tvrzení budiž i záznam v kronice z roku 1960:

„Ve zdejší prodejně Jednoty byla zřízena samoobsluha. Toto nové 
uspořádání prodeje se již během roku vžilo mezi našimi občany, ale 
našli se bohužel i jedinci, kteří místo do košíku vyhlédnuté zboží 
uložili do kapes.“

Po tomto klidnějším období dvou dekád se naši občané dočkali 
výraznější změny až v letech osmdesátých, konkrétně pak v roce 
1984, kdy byla v naší obci na základě centrálního rozhodnutí 
otevřena zcela nová prodejna Jednoty na dosud nezastavěných 
pozemcích za sokolovnou. Bez nadsázky by se dalo říci, že 
tento nový obchod je dalším případem, který doslova naplňuje 
heslo „občané sobě“ (viz předcházející díl rubriky věnovaný 
budovám fary a kostela), přičemž tentokrát zachází ještě o krok 
dále. Samotní občané totiž nejenže postavili budovu prodejny 
vlastními silami, ale také ve své režii zajišťovali její chod, neboť 
většina prodavačů, kteří se za dobu její existence vystřídali za 
prodejním pultem, pocházela přímo ze Žalkovic.

Prozatím posledním důležitým mezníkem, který má velký 
význam pro celé politické a ekonomické zřízení našeho státu, 
Žalkovice a místní obchody nevyjímaje, byla pochopitelně 
sametová revoluce na podzim roku 1989. Konec totalitního 
režimu a návrat demokratických principů, které tato revoluce 
přinesla, znamenal obnovení možnosti svobodného podnikání ve 
všech oblastech a činnostech, včetně té obchodnické. Zároveň se 
naplno projevila neefektivita centrálně řízeného a plánovaného 
zásobování obcí a měst surovinami a zbožím, o nějž se předchozí 
vlády prostřednictvím svých institucí typu spotřebních družstev 
snažily. A tyto protichůdné tendence vycházející z existence 
svobodného tržního hospodářství přinesly své ovoce také v naší 
obci, kde postupně docházelo k útlumu družstevního a rozvoji 
soukromého typu obchodní činnosti. V roce 2000 byly znovu 
oživeny prostory bývalé farské stodoly, kde po přechodnou 
dobu sídlilo také družstvo Jednota, a svůj obchodní záměr zde 
začal realizovat pan Vít Říkovský, občan nedalekých Kyselovic. 
Zdánlivého luxusu existence dvou obchodů se smíšeným zbožím 
si ale žalkovičtí mohli užívat pouze velmi krátkou dobu, neboť 
na obou místech současně byly prodejny otevřené jen do roku 
2001, kdy bylo po vleklých ekonomických problémech spotřební 
družstvo Jednota donuceno svou prodejní budovu v Žalkovicích 
uzavřít a opustit. Obec se tak nadále musela spokojit se stavem 
podobným tomu předrevolučnímu, tedy s nákupem základního 
smíšeného zboží a potravin pouze na jednom místě. A ačkoli 
se od roku 2015, kdy své působení v Žalkovicích pan Říkovský 
ukončil, nájemce bývalé farské stodoly a provozovatel místní 
prodejny dvakrát změnil, tento stav přetrvává dodnes. 

Svobodný obchod je bezesporu jedním ze základních hnacích 
sil ekonomického rozvoje a růstu blahobytu ve společnosti. 
To se samozřejmě netýká pouze velkých finančních center  
a nejbohatších městských aglomerací, stejně tak to platí i pro 

malé obce a vísky v nejodlehlejších končinách naší planety  
i naší malé republiky v srdci Evropy. Místní obchody a obchůdky 
jakožto hmatatelné projevy vůle po svobodném obchodu 
odnepaměti plní vedle své primárně ekonomické funkce 
také neméně důležitou funkci společenskou a v jistém smyslu 
kulturní. Současná moderní společnost sice přesouvá stále 
větší procento transakcí do kybernetického prostoru virtuální 
reality, avšak návštěva skutečné prodejny a uzavření skutečného 
obchodu bude i nadále patřit ke skupině těch momentů, které 
dělají civilizaci civilizací a člověka člověkem.

V článku bylo využito materiálů, podkladů a vzpomínek paní 
Bohumily Ženčákové, Boženy a Josefa Hanákových a pana starosty 
Radomíra Paly, za jejichž poskytnutí jim touto cestou velmi děkuji.

Obchod u Fialů s benzínovou pumpou a stávající obchod

Původní podoba současného obchodu ve farské stodole

Obchod u Fialů
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Medailové žně v Kroměříži
Text: J. Horký
Foto: J. Horký, L. Svobodová

Páteční odpoledne třia-
dvacátého listopadového 
dne bylo velmi úspěšné 
pro naše žáky, kteří se 
zúčastnili Mikulášského 
turnaje dětí a mládeže 
Sokola Kroměříž ve stol-
ním tenisu. Turnaje se 
zúčastnili čtyři zástupci 
našeho stolně tenisového 
oddílu. A všichni čtyři se 
domů vraceli s medailí na 
krku. V kategorii mladších 
žákyň zvítězila Mařenka 
Horká a na stupně vítězů 
ji doprovodila stříbrná 
Adélka Němčíková. Kate-
gorii mladších žáků suverénně, bez ztráty jediného setu vyhrál 
Josef Horký a podobně suverénní byl i Jiří Svoboda, který mezi 
staršími žáky prohrál jediný set a rovněž si domů odvezl zlato. 

Gratulujeme! Největší radost, ze svých svěřenců má jistě 
jejich trenér pan Jiří Netopil, který se jim od letošního jara 
věnuje.

4

Nové vybavení v sokolovně
Text: T. Šimíková , J. Horký 
Foto: L. Svobodová

Když se po letošních, mimořádně horkých, prázdninových 
dnech místní děti opět z hřišť a zahrad vrátily do Sokolovny, 
čekalo na ně překvapení v podobě nového tělocvičného 
nářadí. Nové, pestrobarevné žíněnky, gymnastická lavička, 
ještě vonící čerstvým lakem, švédská bedna a rovněž 
gymnastická koza, jejíž předchůdkyni jistě pamatují nejen 
rodiče, ale i prarodiče dnešních dětí. A že se dětem nové 
nářadí zamlouvalo je vidět na přiložených fotografiích.

A komu můžeme poděkovat? Podali jsme si žádost  
o dotaci z dotačního programu „PODPORA SPORTU  
V OBCÍCH DO 2 000 OBYVATEL“, který vyhlásil Zlínský kraj 
a byli jsme úspěšní. Získali jsme 50.000,- korun. Částkou 
20.000,- Kč přispěla na krásné nové nářadí i Obec Žalkovice.  
Za obdržené prostředky jsme pořídili i nové stoly na stolní 
tenis a skládací fotbalové branky, pro přípravu našich 
fotbalových nadějí. Nezapomněli jsme ani na naše volejbalisty 
a koupili volejbalovou síť. Věříme, že nové vybavení přitáhne 
do sokolovny nové cvičence nejen z řad dětí, ale i dorostu  
a dospělých. Chceme i nadále přispívat k naplňování hesla: 
„V zdravém těle - zdravý duch“.

4

Noc sokoloven
Text a foto: L. Svobodová

Malí i velcí sokolové se letos poprvé zúčastnili 
celorepublikové akce, kterou vyhlásila Česká obec 
sokolská s názvem „Noc sokoloven“.

Do místní sokolovny jsme pozvali hlavně děti  
a jejich rodiče, členy i nečleny sokola. Nejprve 
starostka T.J.Sokola Žalkovice Taťána Šimíková 
všechny přivítala a seznámila děti a rodiče  
s programem. Cvičitelky se staršími žáky připravili 
překážkovou dráhu, kterou děti s nadšením 
několikrát proběhly. Na balkóně si děti mohly 
vyzkoušet dovednosti s míčem, kde mladí fotbalisté 
sestavili slalom se zakončením na bránu.

Po večeři následovala večerní výprava po vesnici, 
která prověřila odvahu všech zúčastněných. A pak 
už se unavení žáci a žákyně ukládali ke spánku. Noc 
na podlaze sokolovny strávilo 24 dětí společně se  
2 cvičitelkami a 3 rodiči. Na dobrou noc jsme promítli 
animovaný film Coco. 

I když byla tato noc pro všechny zúčastněné 
kratší než obvykle, většina se probudila ještě před 
budíčkem.

Noc sokoloven se určitě vydařila a pro mnohé to byl 
jistě velký zážitek. Už nyní se těšíme na další ročník.

4

Halloween
Text a foto: L. Svobodová

Dne 29.10.2018 čekali na děti a jejich rodiče v krásně 
vyzdobené sokolovně pavouci, lebky, duchové, netopýři a živá 
strašidla. Cvičitelka mladšího žactva Lenka Němcová všem 
představila jednotlivá soutěžní stanoviště. Děti v maskách  
i bez masek po splnění úkolu dostaly sladkou odměnu.  
V bufetu se rozdávaly utržené prsty čarodějnic a netopýři.

A už nastala dlouho očekávaná stezka odvahy, kterou prošlo 
přes 40 malý i velkých účastníků, i když se možná někteří 
maličko báli. Za projevenou odvahu dostali odměnu a mnozí  
s hrdostí rodičům vyprávěli, že se strašidel vůbec nebáli. 
Možná jen trošku. Na závěr jsme dětem promítli animovaný 
film Příšerákovi.

Strašidla už začala přemýšlet o příštím ročníku této 
povedené akce. Takže se máte všichni na co těšit.

4

Jiří Svoboda, Josef Ján Horký, Marie Anna Horká, Adéla Julie Němčíková

Jiří Netopil se svými svěřenci

Marie Anna Horká, Adéla Julie Němčíková
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Noc sokoloven
Text a foto: L. Svobodová

Malí i velcí sokolové se letos poprvé zúčastnili 
celorepublikové akce, kterou vyhlásila Česká obec 
sokolská s názvem „Noc sokoloven“.

Do místní sokolovny jsme pozvali hlavně děti  
a jejich rodiče, členy i nečleny sokola. Nejprve 
starostka T.J.Sokola Žalkovice Taťána Šimíková 
všechny přivítala a seznámila děti a rodiče  
s programem. Cvičitelky se staršími žáky připravili 
překážkovou dráhu, kterou děti s nadšením 
několikrát proběhly. Na balkóně si děti mohly 
vyzkoušet dovednosti s míčem, kde mladí fotbalisté 
sestavili slalom se zakončením na bránu.

Po večeři následovala večerní výprava po vesnici, 
která prověřila odvahu všech zúčastněných. A pak 
už se unavení žáci a žákyně ukládali ke spánku. Noc 
na podlaze sokolovny strávilo 24 dětí společně se  
2 cvičitelkami a 3 rodiči. Na dobrou noc jsme promítli 
animovaný film Coco. 

I když byla tato noc pro všechny zúčastněné 
kratší než obvykle, většina se probudila ještě před 
budíčkem.

Noc sokoloven se určitě vydařila a pro mnohé to byl 
jistě velký zážitek. Už nyní se těšíme na další ročník.
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Halloween
Text a foto: L. Svobodová

Dne 29.10.2018 čekali na děti a jejich rodiče v krásně 
vyzdobené sokolovně pavouci, lebky, duchové, netopýři a živá 
strašidla. Cvičitelka mladšího žactva Lenka Němcová všem 
představila jednotlivá soutěžní stanoviště. Děti v maskách  
i bez masek po splnění úkolu dostaly sladkou odměnu.  
V bufetu se rozdávaly utržené prsty čarodějnic a netopýři.

A už nastala dlouho očekávaná stezka odvahy, kterou prošlo 
přes 40 malý i velkých účastníků, i když se možná někteří 
maličko báli. Za projevenou odvahu dostali odměnu a mnozí  
s hrdostí rodičům vyprávěli, že se strašidel vůbec nebáli. 
Možná jen trošku. Na závěr jsme dětem promítli animovaný 
film Příšerákovi.

Strašidla už začala přemýšlet o příštím ročníku této 
povedené akce. Takže se máte všichni na co těšit.

4
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Úspěch fotbalové přípravky
Text: J. Horký

Opět po roce jsme se s kluky ze starší přípravky Sokola Žalkovice 
vypravili v sobotu 24. listopadu na přebor ČOS do Městečka Trnávka. 
Po loňském, ne příliš vydařeném vystoupení, jsme odjížděli se 
skromným cílem – vylepšit loňské 7. místo. Hned v prvním utkání 
proti domácímu družstvu se nám podařilo zvítězit a nastartovat se 
tak k úspěšnému tažení turnajem. To, co se na počátku jevilo jako 
utopie, se pomalu, ale jistě blížilo. Účast ve finále. Tomu předcházelo 
dramatické utkání s týmem Konice o druhé místo v základní části. 
Zápas byl velmi vyrovnaný. Chvíli útočili naši, chvíli zas soupeř.

A když dvě minuty před koncem zápasu prosvištěl míč 
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kolem našeho zkoprnělého brankáře do sítě, všichni jsme 
začali horečně počítat. Naštěstí jsme další gól nedostali  
a i přes porážku 0 : 1, jsme díky lepšímu skóre, při rovnosti 
bodů, postoupili do finále. Finálový zápas proti klukům  
z Dolního Újezdu u Litomyšle zahájil náporem soupeř, ale 
naši postupně hru vyrovnali a útoky se přelévaly ze strany na 
stranu. Přibližně v polovině zápasu šel Dolní Újezd do vedení. 
Kluci se nevzdali a dál bojovali. Podařilo se jim vyrovnat na  
1 : 1, ale další gól se nám již vstřelit nepodařilo a rozhodovalo se  
v penaltovém rozstřelu. Tato ruská ruleta došla až do páté série, ve 
které přece jen o chloupek lepší soupeř rozhodl. Zbylo na nás druhé 
místo, ale i to je velký úspěch. Navíc umocněný individuálním 
oceněním Adama Bučka, který byl vyhlášen nejlepším hráčem 
turnaje.

Náš tým: ležící: Josef Ján Horký, klečící: Adam Buček, Josef Tereško, stojící: Pepík Pospíšil, Jakub Jan Slováček, Radim Buček, Šimon Pospíšil,  
vedoucí družstva: Ján Horký, trenér: Miroslav Koudelníček

A-Z kvíz junior
Text a foto: J. Horký 

Náš Josef je odmala soutěživý typ. A taky hltá informace 
jako houba vodu. Není proto divu, že se přihlásil do televizní 
soutěže A-Z kvíz junior. Mluvil o tom asi rok, ale musel 
vydržet až doroste.

28. října, když se celá země chystala na oslavy 100. výročí 
založení republiky, jsme proto celá rodina vyrazila do České 
televize Brno na natáčení. Vůbec jsme netušili, co nás 
čeká. Ukázalo se, že natočit pořad, který v televizi běží 25 
minut, trvá více než dvě hodiny. V jednom natáčecím dnu 
se natočí tři díly. Dva základní a superfinále. Celý pořad se 
nám rodil před očima. Každý výstup moderátora, rozhovory 
se soutěžícími i samotné souboje. Natočení soutěže trvalo 
nejkratší dobu. Občas se muselo opravit nějaké přeřeknutí 
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a tak není divu, že jsme v televizi strávili celý den. Od osmi 
ráno do šesti večer. Ale byla to zajímavá zkušenost. A jak 
náš kluk uspěl? Pokud jste se nedívali 2. a 16. prosince na 
televizi, máte šanci zhlédnout záznam pořadu na webu ČT. 
Prozradím pouze, že ostudu neudělal.

Legenda přerovského hokeje vyrostla 
v Žalkovicích
Text: Petr Komárek, mediální zástupce HC ZUBR Přerov 
Foto: Jan Gebauer/fotogebauer.cz

Sportovní ikonou Žalkovic je bezesporu hokejista 
Radomír Pala, který dlouhá léta tvrdí muziku v obraně 
přerovských Zubrů. Letos v listopadu za jejich A-mužstvo 
odehrál už 700. utkání. 

Žalkovického rodáka Radomíra Palu přivedli k hokeji oba 
rodiče. Ani jeden z nich přitom v osmdesátých letech minulého 
století netušil, že se jejich potomek stane v Přerově klubovou 
legendou. 

Až na několik málo zápasů, které se v celkovém součtu 
snadno ztratí, spojil Pala s městem na řece Bečvě celou svou 
dosavadní hokejovou kariéru. První zápas za přerovský A-tým 
odehrál 28. září 2002, Hanáci tehdy v sedmém kole druhé ligy 
podlehli Kometě Brno na jejím ledě 0:3. 

Poprvé skórovat se důraznému bekovi podařilo 26. října 
2005 do sítě Šumperka. V jedenáctém kole třetí nejvyšší 
české soutěže přispěl k vítězství nad Draky 5:3. Jeho gólový 
moment přišel v desáté minutě první třetiny, kdy po nahrávce 
od Ditricha zpoza brány vyrovnával na 1:1. Překonal přitom 
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podlehli Kometě Brno na jejím ledě 0:3. 

Poprvé skórovat se důraznému bekovi podařilo 26. října 
2005 do sítě Šumperka. V jedenáctém kole třetí nejvyšší 
české soutěže přispěl k vítězství nad Draky 5:3. Jeho gólový 
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bývalého spoluhráče Martina Chlada, jenž za Přerov chytal  
v předešlých dvou sezonách.

V kádru Zubrů je Pala služebně nejstarším hokejistou.  
Ve středu 21. listopadu 2018 nastoupil k svému 700. 
soutěžnímu duelu v modrožlutém trikotu na seniorské úrovni. 
Jubileum oslavil výhrou, Přerov v domácím prostředí zdolal 
Stadion Litoměřice 4:2. Čtyřiatřicetiletý zadák si připsal čtyři 
střely, z nichž bohužel ani jedna gólem neskončila, a jeden 
plusový bod. Celkově za svou kariéru odehrál mimo žákovská 
utkání 968 zápasů, ve kterých nastřílel 132 branek a celkově 
získal 337 kanadských bodů.
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Radomír Pala s dresem za 700 zápasů v A-týmu hokejového Přerova, který dostal před listopadovým domácím zápasem 26. kola Chance ligy s Litoměřicemi. Vlevo vedle něj 
stojí jeho dlouholetý spoluhráč a současný sportovní manažer a vedoucí mužstva Zubrů Pavel Hanák, vpravo obchodní a marketingový manažer klubu Ondřej Hnila.
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Za případné tiskové chyby se omlouváme

Z činnosti tenisového oddílu
Text: L. Kavan 
Foto: M. Kavanová

Dne 22. září 2018 na místních tenisových kurtech 
pořádal Tenisový oddíl Žalkovice pod záštitou ČOS (Česká 
obec sokolská) a MŠMT (Ministerstvo školství, mládeže  
a tělovýchovy) tenisový turnaj ve čtyřhře mužů. Účastníci 
turnaje se sjeli ze širokého okolí. Zastoupení měl i náš tenisový 
oddíl. Počasí akci přálo a kvalitní sportovní výkony byly 
zakončeny společným přátelským posezením. Pro rozšíření 
členské základny bude proveden jarní nábor zájemců z řad 
dospělých i mládeže s možností využití tenisové školičky, 
případně výuky dospělých pod vedením trenéra 3. třídy ČTS 
(Český tenisový svaz). Kurty je možné využít i na hodinový 
pronájem, případně celoroční poplatek bez výuky tenisu. 
Bližší informace k poplatkům budou zveřejněny na nástěnce 
tenisového oddílu.
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